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Proměny
naší obce

Amatérský malíř
L. Březina

Už nadešel nádherný vánoční čas,
kouzlo Vánoc je všude kolem nás.
Příjemné svátky vánoční,
mnoho štěstí, pevné zdraví,
ať Vás rokem doprovází,

3. setkání
stárků

Adama
africká dívka

Logopedie
v naší MŠ
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Starosta

Vážení spoluobčané,
je to právě rok a nějaký ten den,

co proběhly v České republice volby
do místních samospráv. I Šardice
byla jednou z obcí, kde se volilo do
místního zastupitelstva. Kdo to bude,
jaké bude složení rady, kdo bude
v zastupitelstvu a jak budou praco−
vat? − to byly otázky asi nás všech
a nyní již odpovědi známe. Rok je
doba dlouhá a výsledky zvolených
zastupitelů jsou snad již vidět. Z mi−
nulého období však zbylo hodně
úkolů a přibylo ještě více. Některé
se podařilo dokončit zcela, některé
zčásti a některé zatím vůbec. Zastu−
pitelé se na každém svém jednání
těmito problémy intenzivně zabý−
vají. Každý ze spoluobčanů věřil, že
to bude právě jeho část obce, kde
bude nová silnice, nový chodník
a podobně. Někomu se to již vypl−

nilo a na ostatní to ještě čeká. Je to
ale, jako snad vždy, především
otázka financí. Vím ale, že hotové
dílo je skutečnost, která se cení nej−
více, a proto se snažíme dotace
a jiný způsob financování ještě inten−
zivněji shánět.

Blíží se však i doba bilancování
každého z nás osobně, kdy se za−
mýšlíme nad plnění svých slibů, nad
tím, čím bychom potěšili své nej−
bližší. Blíží se Vánoce a nadcháze−
jící nový rok 2008.

Snad pro každého jsou to svátky
radosti a štěstí. Přesto však v sou−
časné době to je i doba starostí
s přípravou. Nastává shon, příprava
vánočního stromečku, kapra, cuk−
roví a hlavně výběr a koupě dárků
pro svou rodinu. Pro někoho je to
radost bez větších problémů, pro jiné

záležitost formální, pro někoho ob−
tížné řešení. Věřím však, že každý
se s tím vyrovná, jak může a potěší
lidi kolem sebe alespoň maličkostí.
Vždyť svátky vánoční jsou velkou
příležitostí setkat se se svojí rodinou,
blízkými a přáteli u vánočního stro−
mečku, zazpívat koledy, rozdat
dárky a zavzpomínat na ty, kteří již
nejsou mezi námi. Vánoce − to je ob−
dobí klidu, míru, pohody a čas za−
pomenout na sváry mezi sebou.
Snažme se chovat se k sobě navzá−
jem s úctu nejenom v období těchto
svátků, ale pokud možno, celý rok
rozdávat radost a optimismus.

Dovolte mi na závěr popřát nám
všem šardickým občanům příjemné
prožití svátků vánočních, rodinnou
pohodu, spokojenost, hodně zdraví
a úspěchů v novém roce 2008.

Jiří Mičkal, starosta obce

Na začátku roku 2007 byly v obci
tyto nedokončené akce:

1. Vozovka a veřejné osvětlení
v lokalitě „Nivky“

2. Přístavba a kolaudace
jeviště v hale U Orla

3. Hasičská zbrojnice
4. Oprava střechy MŠ

a Domovinky
5. Oprava smuteční síně
6. Stavební úpravy Rezidence
7. Dokončení kanalizace

a napojení na ČOV
To jsou v rekapitulaci jen ty velké

akce, které si zastupitelstvo obce
vytýčilo dotáhnout do fáze dokončení
a zkolaudování nebo alespoň tuto
činnost zahájit.

Akce dokončené a započaté
ad 1. Vozovka − Nivky je dokon−

čena, kolaudace proběhne 18. 12.
2007. Cena za dílo 3 311 831 Kč.
Při této stavbě obec opravila vo−
zovky na čtyřech částech komu−
nikací v okolí sklepa Loyderáku
a Drahů. Cena 220 000 Kč. Veřejné
osvětlení na Nivkách bylo prove−

deno částečně nákladem 62 330 Kč.
Zbývá dokončit zbytek osvětlení
v hodnotě díla 102 000 Kč.

ad 2. Přístavba jeviště je před
kolaudací, byly provedeny práce zá−
mečnické, pochůzná lávka nad jeviš−
těm, položení podlahy na jevišti,
malířské práce, položení dlažby na
podesty a schody. Cena těchto
prací je 186 303 Kč. Zbývá osadit
jedny požární dveře a dát do po−
hybu otvírání a zavírání opony.

ad 3. Hasičská zbrojnice − pro−
bíhá demolice zbrojnice, současně
se dokončuje projekt na novou zbroj−
nici. Předběžné náklady na demolici
a projekt je 200 000 Kč.

ad 4. Oprava střechy MŠ − stře−
cha zatéká. V současné době je
zadán projekt na energetický audit
a jeho výsledkem bude opatření
k zadání projektu na opravu této
střechy. Jedná se o zateplení střeš−
ního pláště za účelem úspory ener−
gie. Cena za energetický audit je
55 838 Kč. Střecha domovinky
byla opravena jen částečně, hle−
dají se finanční prostředky na další
opravu.

ad 5. Oprava smuteční síně −
částečně opravená nákladem
203 749 Kč. Ostatní opravy by měly
proběhnout v roce 2008.

ad 6. Stavební úpravy Rezi−
dence – byly provedeny také pouze
částečně, je nedostatek finančních
prostředků. Náklady na opravu byly
703 616 Kč, z toho dotace JMK Brno
350 000 Kč. Provedlo se odkanali−
zování budovy a izolace proti vlh−
kosti. Dále to byla oprava střechy
a komínů − náklady 160 000 Kč,
z toho dotace JMK Brno 80 000 Kč.
Statika budovy je špatná, obec po−
žádala JMK Brno o poskytnutí fi−
nanční dotace na toto zajištění.

ad 7. Dokončení kanalizace
v obci − v současné době probíhají
projekční práce na dvě části obce
So−1 − ulice Zemkova a So−2 − ulice
Klínek. V roce 2008 budou zadány
další práce na projektování zbývají−
cích částí obce.

Toto jsou hlavní akce, které bylo
třeba dokončit úplně nebo, dle fi−
nančních možností, alespoň zahájit
a to se nám podařilo.

Jiří Mičkal, starosta obce

Ohlédnutí za rokem 2007
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Z jednání orgánů obce

Rada obce se sešla od posled−
ního vydání Zpravodaje celkem pět−
krát.

Na svých jednáních projednávala
většinou záležitosti odkupu obec−
ních pozemků do vlastnictví občanů
Šardic. Tyto pozemky občané vy−
užívali převážně jako zahrádky za
domem nebo před ním. Členové
rady se snaží vyjít těmto žadatelům
vstříc.

Dále řeší záležitosti cenových na−
bídek na různé projekty, jako jsou ko−
munikace, chodníky, kanalizace, bi−
ocentra a podobně. Tyto cenové
nabídky po projednání postupuje
rada ke zvážení a projednání zastu−
pitelstvu. Rada obce dále řeší stíž−
nosti spoluobčanů, jejich dotazy
a podněty. V současné době se za−
bývá především přípravou rozpočtu
obce na rok 2008.

Zpráva o činnosti rady obce Zastupitelstvo obce

Zastupitelstvo obce Šardice
děkuje všem členům zájmových
sdružení a spolkům za práci, kte−
rou jejich členové vykonávají ve
svém volném čase. Mnozí z nich,
ať jednotlivci nebo skupina, repre−
zentují a propagují obec Šardice
svými činy na domácí půdě nebo
na republikové úrovni. Některé
spolky úspěšně prezentují obec
i v zahraničí. Za tuto obětavou
činnost jim děkujeme a přejme
hodně úspěchů v roce 2008.

Poděkování

Zasedání zastupitelstva č. 7
konaného dne 22. 11. 2007
v zasedací místnosti OÚ Šardice

Zastupitelstvo projednalo
a schválilo:

záměr prodeje části obecního po−
zemku p.č. 634 manželům Šurý−
novým, Šardice 145
záměr bezplatného pronájmu
obecního pozemku p.č. 1660,
1661, 1662, 1663 a část p.č.1664
na 25 let RSM Baníku Šardice, za
účelem výstavby sportovní haly
prodej pozemků p.č.3352/117,
3352/112 a 3352/13 v trati Pa−
dělák pro výstavbu RD Zdeňce
Dočkalové, Šardice 455 za cenu
180 Kč/m2

smlouvu o smlouvě budoucí o zří−
zení věcného břemene pro E.ON
Distribuce, a.s. České Budějovice
na p.č. 328/1 a podpis smlouvy
rozpočtové opatření č. 4
rozpočtové opatření č. 5
přijetí finanční dotace z JMK Brno
ve výši 400 000 Kč na opravu
chodníků v obci
záměr prodeje bytových jednotek
domu č. 674 v Šardicích−674/1,
674/2, 674/3, 674/4, 674/5, 674/6,
674/7, 674/8 vedených na LV
2635

Zastupitelstvo projednalo
a vzalo na vědomí:

kontrolu úkolů z minulého zase−
dání. Úkol trvá: Bod č.18 − žádost

Ze zasedání zastupitelstva obce
o prodej pozemků v trati hřiště, ža−
datel FK Šardice a. s. Zpraco−
vává se geometrické zaměření po−
zemků
žádost Charity Hodonín o dotaci
provozu Domovinky Šardice
žádost Ladislavy Machálkové,
Šardice 422 o prodej pozemku
p.č. 826 v kú Šardice
žádost manželů Chlůdilových,
Šardice 658 o prodej pozemku
p.č. 904/1 kú Šardice
žádost Mgr. Miroslava Švaňhala,
Šardice 470 o zařazení opravy
střechy domu 470 do rozpočtu
obce Šardice na rok 2008−2009
komentář k návrhu rozpočtu obce
Šardice na rok 2008
směna pozemků p. Vizsgyákové,
Šardice 113 o směnu pozemků
p.č. 5379 o výměře 1693 m2 za

Zastupitelstvo Obce Šardice vy−
zývá občany k podávání návrhů na
zpracování změn ve stávajícím
územním plánu z r. 2000. Občané
mohou podávat své připomínky
písemně na obecní úřad, a to do
konce měsíce března 2008.

Obec Šardice prostřednictvím za−
stupitelstva obce schválila v červnu

2000 stávající územní plán. Čas po−
kročil a jako se vše mění a vyvíjí,
mění se i názory občanů na některé
problémy v obci.

Změnily se také předpisy a ně−
které úpravy ÚP nevyhovují součas−
ným potřebám, a proto bude třeba
přikročit ke zpracování změn územ−
ního plánu.

Ing. Jarmila Nešporová

obecní pozemky p.č. 831/1 − 741 m2,
831/2 − 414 m2 a p.č. 839 o vý−
měře 538 m2

směrnice pro evidenci veřejných
zakázek − platnost od 1. 1. 2008
žádost Jiřího Štoudka, Šardice 200
o odkup obecních pozemků p.č.
831/1 − 741 m2 a 831/2 o výměře
414 m2

závěrečný účet DSO ČOV Mis−
třín za rok 2006
zápis z finančního výboru č. 7 ze
dne 21. 11. 2007
zápis z kontrolního výboru z 16. 10.
2007
zastupitelstvo obce revokuje
usnesení č. 20b z jednání ZO č. 6
ze dne 19. 9. 2007
zastupitelstvo obce ukládá radě,
aby zpracovala návrh na provozo−
vání obecní haly v režii obce.

Obecní úřad informuje

Změny územního plánu
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Na zastupitelstvu obce dne 22. 11.
2007 se schválila výzva k občanům
pro podávání návrhů pro změny
v územním plánu. Vyzýváme tímto
občany i další subjekty k podávání
návrhů na zpracovaní změn.

Současně bych při této příleži−
tosti ráda upozornila na proces zpra−
cování územního plánu:

 Obec musí mít shromážděné při−
pomínky ke stávajícímu plánu a na
jejich základě musí zastupitelstvo
obce rozhodnout o zadání zpraco−
vání změn územního plánu. Všechny
navržené změny se zpracují do ná−
vrhu a předloží firmě oprávněné
k výkonu územně plánovací čin−
nosti ke zpracování příslušných ná−
vrhů změn. Veškeré zpracované
podklady jsou postupně předklá−
dány k připomínkování dotčeným
orgánům státní správy, které se
k nim postupně vyjadřují. Na zá−
kladě připomínek těchto orgánů se
dále návrh změny územního plánu

dopracovává. Ke všem krokům se
samozřejmě vyjadřuje zastupitelstvo
obce jako nejvyšší orgán obce a te−
prve po zpracování všech návrhů,
vyřízení připomínek vzešlých v prů−
běhu zpracování návrhů může být
přijata obecně závazná vyhláška
obce, kterou se územní plán schva−
luje.

Toto si mnozí občané neuvědo−
mují a neví, že územní plán, přijatý
formou obecně závazné vyhlášky, je
závazným materiálem pro veškeré
stavební řízení v obci a právním před−
pisem obce. Zavazuje všechny sub−
jekty v daném území, tj. fyzické
i právnické osoby.

Mnohdy občané požadují různé
výjimky, které mohou být i opráv−
něné, a je možné je vyřídit celkem
jednoduše ve spolupráci s přísluš−
ným stavebním úřadem. V mnoha
případech se však vyskytují poža−
davky na stavební řízení, které jsou
v zásadním rozporu s územním plá−

nem. Potom ani zastupitelstvo obce
nemůže jednoduchou formou vyjád−
řit souhlas k těmto změnám. Ne−
může reagovat na souvislosti dané
příslušnými právními předpisy. Nové
požadavky je možné vyřídit až na zá−
kladě schváleného územního plánu.
Schválení územního plánu však
předchází výše velmi zjednoduše−
ným způsobem popsaný způsob
zpracování.

Zpracování změny územního
plánu není tedy jednoduchý proces
a je možné jej zpracovat v časovém
horizontu minimálně půl roku, spíše
se však dá předpokládat minimálně
rok.

Je možné, že se to může zdát
někomu dlouhá doba. Ale s ohledem
na množství institucí, které se
k němu musí vyjádřit a všechny při−
pomínky řádně zpracovat, se jedná
o proces velmi časově náročný.
A samozřejmě náklady spojené
s jeho změnou musí obec uhradit.

Matrika

Marie Jankůjová č.p. 637
Pavlína Zahrádková č.p. 230
Nicolas Pek č.p.   51

Narození

Chtěli bychom touto cestou
požádat občany, kteří v roce
2008 oslaví 50. výročí sňatku
a tento nebyl uzavřen v obci Šar−
dice, aby to nahlásili na obecní
úřad (matrika) nebo na tel. číslo
518 624 525. Děkujeme.

Úmrtí
Františka Novotná nedožitých 61 let
Marie Machů 81 let
František Němec 72 let
Anton Repa 63 let

Český Podací Ověřovací Infor−
mační Národní Terminál, tedy Czech
POINT je projektem, který by měl
zredukovat přílišnou byrokracii ve
vztahu občan – veřejná správa.
V současnosti musí občan navštívit
několik úřadů k vyřízení jednoho pro−
blému.

Czech POINT bude sloužit jako
asistované místo výkonu veřejné
správy, umožňující komunikaci se
státem prostřednictvím jednoho
místa tak, aby „obíhala data ne ob−
čan“.

Cílem projektu Czech POINT je
vytvořit garantovanou službu pro ko−
munikaci se státem prostřednictvím
jednoho universálního místa, kde
bude možné získat a ověřit data
z veřejných i neveřejných informač−
ních systémů.

Jde tedy o maximální využití údajů
ve vlastnictví státu tak, aby byly mi−
nimalizovány požadavky na občany.

Projekt Czech POINT přináší
značné ulehčení komunikace se stá−
tem. V některých situacích bude sta−
čit dojít pouze na jeden úřad. V ko−
nečné fázi projektu by občan mohl
své záležitosti vyřizovat i z domova
prostřednictvím internetu.

Czech point
Oznamujeme občanům, že od

1. ledna 2008 bude zahájen zku−
šební provoz pracoviště Czech
POINT na Obecním úřadě Šardice.
Plně funkční bude toto pracoviště
od 1. března 2008.

Občané si zde mohou vyřídit ově−
řené výpisy z centrálních registrů:

katastr nemovitostí –
výpis listu vlastnictví
− podle čísla listu vlastnictví
− podle čísla popisného
− podle čísla parcely
− částečné výpisy
obchodní rejstřík
− úplný výpis
− výpis platných údajů

k aktuálnímu dni
živnostenský rejstřík

Výpisy se budou vydávat v úřední
dny a příslušný poplatek 50 Kč/
/stránka musí být zaplacen hotově
před vydáním výpisu.

Legislativa
Aktuální znění zákona 365/2000

Sb. Novela zákona 269/2000 Sb.
platná od 1. 1. 2008. Vyhláška 260/
/2007 Sb.

pracovnice OÚ Šardice
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Historie

Proměny naší obce
Antonín Zahnaš

Tak, jako jinde, došlo také v Šar−
dicích postupem času k mnoha změ−
nám. Většinu níže popisovaných
míst pamatuje jen ta nejstarší gene−
race, proto snad neuškodí sezná−
mit s těmito proměnami hlavně ge−
neraci mladší a připomenout všem,
jak to kdysi v Šardicích vypadalo...

V Šardicích býval velký rybník
pro chov ryb, který se nacházel pod
silnicí k Hovoranům. Naši předkové
si ho ale asi moc nevážili, protože
rybník různými způsoby znečišťo−
vali a i přes zákaz v něm koupali do−
bytek.

Menší rybník byl i na Lúčkovém
potoku před mešťanskou školou, kde
je dnes parčík. V blízkosti rybníka
stála váha patřící místnímu statku.

V trati Zelničky zbudoval náš
občan Jan Bábík koupaliště, které se
hlavně pro mládež stalo vyhledáva−
ným místem. Avšak ani zde se šar−
dičtí nezachovali dobře, protože do
něj házeli uhynulý dobytek a další
odpad. To byl pak hlavní důvod pro
zrušení tohoto koupaliště.

V místech současného parčíku
před obecním úřadem stávala pa−
lírna, která byla postavena v 18. sto−
letí. Svoji činnost ukončila v r. 1901.
My už zde pamatujeme výkupnu
zeleniny, prodejnu umělých hnojiv
a kovárnu. Po pravé straně palírny
ve spodní části byl zřízen chudobi−
nec pro bezdomovce. Bylo to sta−

vení tak chudé, že nemělo ani do−
movní číslo. Značně zchátralé pro−
story pak sloužily k různým účelům.
Dnes zde stojí část restaurace
a Obecní haly U Orla

V místech, kde dnes stojí ro−
dinné domy Františka Bravence
č. 701 a další v řadě, stávala pan−
ská stodola – šopa, která sloužila pro
uskladnění slámy a sena pro blízký
statek. Vichřice ji zničila v r. 1968.
Uvádí se, že ve stodole se kdysi
upálil šardický nemocný kněz.

V Šardicích před domem Jaro−
míra Knoflíčka u silnice k Hovoranům
stávala obecní váha. Ta sloužila jako
čekárna lidí na autobusové spoje. Byl
tu zřízen i stánek s prodejem novin
a cukrovinek. Vedle váhy přes sil−
nici k hasičské zbrojnici stávala tra−
fika válečného invalidy Františka
Jeřábka. K zrušení váhy i trafiky do−
šlo při provádění průtahu nové sil−
nice k Hovoranům.

Nad částí obce Kopec stával
větrný mlýn, a tak se tam říkalo
U Větřáku. Starší lidé už pamatují
jen jeho kostru. Mlýn byl v provozu
do r. 1928 a jeho posledním majite−
lem byl náš občan Jan Kozák. Dnes
po větřáku není ani památky.

Na okraji obce v části Kopec
stojí dům č. 479, kde poslední roky
bydlela rodina Jaroslava Mikuláška.
Uvedený dům byla nucena postavit
obec někdy ve 40. letech pro rom−

skou rodinu Holomků. Ta k nám byla
přidělena ze Svatobořic, kde se ta−
kových rodin nacházelo více. Pamět−
níci dodnes vzpomínají, že pokud
tehdy někomu uhynul dobytek, mu−
sel jej dovést do lesa a tam zakopat.
Romové prý měli velký přehled komu
co uhynulo, proto netrvalo dlouho
a oni pak dobytek vykopali a po čase
snědli, aniž by se zajímali, na jakou
nemoc dobytek uhynul. To pak prý
byla hodová hostina pro Romy z ce−
lého okolí.

Za Šardicemi, na rozcestí ke
Stavěšicím a Nenkovicím, jak se
dnes říká U Lip, byla v dávných le−
tech zřízena zemědělská usedlost
zvaná Cyrilův dvůr. Tam býval ustá−
jen dobytek panského dvora, který
tam i přespával po celodenní práci,
aby nemusel každodenně jet přes
celou dědinu do statku. Dnes je
v těch místech, kterým říkáme Za
dvorkem, zřízen višňový sad.

V prostorách obecní budovy
č. 6, kde je zřízena prodejna vinař−
ských potřeb p. Foretníka, bývala
četnická stanice, kde četníci byli
též ubytováni. My si tam na místě
garáže pamatujeme z dřívějších
let  holičskou provozovnu Františka
Kyněry.

Dalo by se napsat o dalších pro−
měnách obce, například kde dříve
stávaly šardické cihelny a další, ale
to zase příště.

Větřák Šopa
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CM Denica

Poděkování

Kultura

Ing. Jarmila Nešporová

Kácení máje a 3. setkání stárků
Před deseti lety se v Šardicích

poprvé setkali stárci a stárky, kteří
stárkovali v letech 1959 až do roku
konané akce. Akce spojená s káce−
ním hodové máje se pořádá v pří−
slušném roce. Před rokem 1959 se
organizování hodů zúčastnili pouze
stárci – chlapci a od uvedeného roku
byla zavedena také funkce stárky –
dívky. V tomto prvním roce byli do−
konce 4 páry, v r. 1960 se však hody
nekonaly z důvodu úmrtí jednoho ze
stárků měsíc před hody. Od r. 1961
až dosud, mimo rok 1968, kdy se
také hody nekonaly, jsou vždy 2 páry
– stárek a stárka. A ještě v r. 1992
byl pouze jeden pár, protože druhý
pár se nenašel.

Za dobu stárkování bylo tedy
190 stárků a stárek, v 8 případech
stárkovství převzal některý ze zku−
šených stárků či stárek z minulých
let, ve 4 případech byli stárci či
stárky přespolní. Nejmladším mezi
stárky byl v r. 1965 Miroslav Gre−
gorovič, č. 678 a mezi stárkami
v r. 2001 Sylvie Řiháková.

Samozřejmě se setkání nezúčast−
nili všichni, protože těžko se dává
dohromady takové množství osob,
když mnozí z nich mají v době ko−
nání setkání jiné povinnosti. Ale i tak
na setkání panovala veselá nálada

a všichni zúčastnění vzpomínali na
hody jak před 50ti lety, tak na hody
letošní nebo třeba loňské, či z doby
nedávno minulé. Všem stárkům
a stárkám byly předány pamětní
listy.

K dobré náladě přispěla mladá
dechová hudba Vesničanka, slo−
žená ze starších členů Mladé mu−
ziky. Bylo to její první veřejné vystou−
pení při taneční zábavě a všichni se
shodli, že jim to hrálo dobře a že
chlapci a děvčata svou premiéru
zvládli.

Stejně tak měly úspěch děti ze
základní školy. Velmi pěkné a ná−
padité vystoupení připravila paní uči−
telka Mgr. Lenka Cápková a patří jí
za jeho přípravu poděkování, stejně
jako za přípravu vystoupení dětí při
jiných příležitostech. Její program
ocenili všichni přítomní. Je vidět, že
jí nechybí nápady a dětem chuť do
tance. Děti za doprovodu cimbálové
muziky Denica připravily přítomným
hezkou podívanou, přispěly k dobré
náladě a věřme, že i mezi nimi jsou
už budoucí stárci či stárky.

Mužáci se schází od roku 2000.
Naše činnost navazuje na tradiční
zpívání v obci. Účastníme se různých
folklorních a národopisných slav−
ností, kde zpíváme písničky nejen
z regionu Slovácka. V současné
době máme 10 členů a v tomto
roce jsme se s úspěchem účastnili
těchto akcí:

Vacenovice –
předfašaňkové zpívání
mužských souborů
Šardice –
fašaňkové odpoledne
Kobylí –
předhodové zpívání
mužských sborů

Dolní Dunajovice –
zpívání mužáků
Valtice –
předhodové zpívání
Slovácký rok Kyjov –
vystoupení v hlavním programu
„Chléb náš vezdejší ...“
Svatobořice−Mistřín –
Dožínkové zpívání
Šardice –
předhodové zpívání mužských
sborů – Zarážání hory
Šardice – Den horníků
Šardice –
zpívání na Šardických hodech
Hrubá Vrbka –
zpívání muž. sborů – „na Kaču“

Josef Silák

Mužský sbor Šardice
Cimbálová muzika Denica
děkuje touto cestou panu
Jaroslavu Náprstkovi

za sponzorský dar
ve výši 1000 Kč.
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Slovácký krúžek Šardičan

...já Slovácký krúžek Šardičan
Narodil jsem se v roce

2000 v Šardicích. I když
jsem poměrně mladý, dalo
by se říci v jinošském věku,
zažil jsem toho již dost
a dost, hlavně se svou ka−
marádkou Denicou (cimbá−
lovou muzikou).

Počátky mé existence
byly těžké. Pořád jsem je−
nom trénoval, učil jsem se
tančit a zpívat. Týden co tý−
den trénink, zkouška, nové
lidové tance a slova no−
vých písniček.

A pak to přišlo. Mohl
jsem se konečně pochlubit,
co jsem se naučil. Nejdříve
jenom doma v Šardicích na
hodech, při zarážání hory
i o fašaňku. Tančil jsem na
hodech i krojových plesech v okol−
ních obcích − namátkou jmenuji Mu−
těnice, Hovorany, Svatobořice−Mis−
třín, Čejkovice, Vrbice, ale také ve
městě Hodoníně. V roce 2004 v létě
jsem našel odvahu opustit mateřské
lůno Slovácka a vyrazil jsem do vel−
kého světa, hned na Mezinárodní
folklorní festival do východních Čech
do Dolní Čermné. Bylo tam lidí a sou−
borů! Dokonce i z Afriky. Až se mi
z toho všeho zatočila hlava. Byl jsem

i v zahraničí, a to v Piešťanech, sa−
mozřejmě, jako vždy společně s De−
nicou a tentokrát i s kamarádem
Mužákem (šardickým mužským sbo−
rem).

V červnu roku 2006 jsem byl
v tomtéž obsazení na mezinárodním
folklorním festivalu „Pod Zvičinou“
v Lázních Bělohrad, kde jsem měl
velký úspěch.

Závěrem bych chtěl poděkovat
všem, kteří mi pomáhají a starají se

o mne, ať už Denica, která mi hraje,
mužskému sboru, který mi pomáhá
zpívat, rodičům, kteří pečují o kroje,
hodným tetičkám, které pomáhají
děvčice oblékat do krojů, hodným
strýčkům, kteří pomáhají sehnat
nějaké ty grošíky, kterých není ni−
kdy dost a v neposlední řadě mému
„taťkovi“ Svaťovi, jehož zásluhou
vlastně žiju, tančím a zpívám pro
radost svou a hlavně všech ostat−
ních.

Plesy v Šardicích

12. 1. 2008 Myslivecký ples
Pořádá Myslivecké sdružení Hubert Šardice
Hraje DH Dolanka

19. 1. 2008 Krojový ples
Pořádá Slovácký krúžek Šardice
Hraje DH Galánka a CM Denica

26. 1. 2008 Ples Sdružení a přátel školy
Pořádá SRPŠ ZŠ T. G. Masaryka Šardice
Hraje DH Žadovjáci

9. 2. 2008 Ples sportovců
Pořádá TJ Baník a RSM Šardice
Hraje Freeband
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Charita

Sociální služby v Šardicích
Helena Štoksová

praní, žehlení
ošetření nohou – pedikúra
masáže
měření krevního tlaku a glykémie
Sklad kompenzačních pomů−

cek: elektrické polohovací postele,
invalidní vozíky, toaletní křesla pev−
ná, na kolečkách, chodítko pevné, na
kolečkách, vycházkový vozík, zá−
věsný sedák do vany.

Na Domovince jsou k zapůjčení
nabídky firem prodávajících zboží pro
zdravotně postižené.

Humanitární pomoc
Oblastní charita Hodonín od mi−

nulého roku zřizuje pomoc českým
vesnicím v oblasti v rumunském
Banátu. Opravuje se zde budova,
kde bude zavedena ošetřovatelská
a pečovatelská služba a lékař.
Z Tříkrálové sbírky bylo vyčleněno
na tuto pomoc 300 000 tisíc. Stejná
částka bude vyčleněna i v příštím
roce.

Přeji všem spoluobčanům krásné
prožití vánočních svátků, do nového
roku zdraví a spokojenost.

Hodně občanů se v Šardicích ptá,
kdo nás platí, podle čeho vybíráme
peníze od uživatelů a další otázky.
Osvětlím aspoň pár skutečností pro
přehled.

Charita Česká republika je ne−
zisková organizace, která zajišťuje
převážně sociální služby v celé re−
publice. Druhy sociálních služeb jsou
vyjmenované v zákoně o sociál−
ních službách 108/2006 Sb. Naše
služba spadá pod §40 pečovatelská
služba, ceny za úkony si nevymýš−
líme, sazebník je v souladu s vyhláš−
kou č.505.

Peníze na provoz jako nezis−
ková organizace čerpáme z něko−
lika zdrojů: z vlastní činnosti, z pří−
spěvků od obcí, kde poskytujeme
službu, ze státních dotací, z grantů
a od sponzorů. Zpracovávat žádosti
na dotace je rok od
roku složitější a do−
sáhnout na ně je ne−
jisté. Zatím se nám
podařilo každým ro−
kem něco získat, díky
dotacím a sponzorům
jsme mohli rozšířit
a zkvalitnit služby,
koupit kompenzační
pomůcky a auto.

Pod Domovinku −
charitní pečovatel−
skou službu − spadá
pečovatelská služba
v Hovoranech a v Čej−
či. Toto spojení vesnic
a služeb pod Domo−
vinku− CHPS Šardice
je kvůli centralizaci,
aby se složitá admi−
nistrativa nezpracová−
vala v každé obci a tím
se ušetří i peníze za
další pracovníky, větší
projekt také dosáhne
lépe na dotace.

 

Diecézní charita Brno, Oblastní charita Hodonín
Domovinka − charitní pečovatelská služba Šardice
Šardice 613, 696 13, tel.: 518 624 638,
e−mail: domovinka.sardice@caritas.cz

Personální zajištění služby:
Šardice – 2 zaměstnanci
1,6 úvazek
Hovorany − 1 zaměstnanec
0,5 úvazek
Čejč − 1 zaměstnanec
1 úvazek
účetní, ekonom, mzdová účetní,
ředitel, personalista – dohromady
0,5 úvazek
V Šardicích nabízíme tyto služby

terénní i ambulantní (na Domovince)
dovoz a donáška jídla
pomoc při přípravě jídla a pití
nákupy, pochůzky − lékař,
lékárna,úřady
úklid domácnosti,velký úklid
pomoc při osobní hygieně
doprovod a odvoz autem
k lékaři, na úřady
dohled nad nemocným
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Škola

Mgr. Yveta Řiháková

Maškarní bál
První prosincovou sobotu se

pro všechny šardické děti konal
v hale U Orla tradiční maškarní
bál.

Nesl se ve znamení projektu
Zdraví nás baví, kterého se žáci

1. stupně základní školy v tomto
roce účastní. Na parketu bylo proto
možno vidět mnoho ovoce a zele−
niny, za které se děti ve svých
maskách proměnily. Dobrá hudba,
spousta pohybových her a bohatá

tombola přispěly k příjemnému pro−
žití odpoledne před první adventní
nedělí.

Poděkování patří nejen všem or−
ganizátorům, ale i rodičům za nápa−
dité masky a příspěvky do tomboly.

Díky, Malý princi...
K Vánocům patří i hezká knížka...

tato inspirovala k zamyšlení mě.

Když jsem četla knížku Malý princ,
zkoušela jsem si jeho poselství za−
sadit do vlastního života. Tak napří−
klad „správně vidíme jen srdcem,
neměli bychom ostatní soudit podle
prvního dojmu. Co je důležité, je
očím neviditelné.“

Pro nikoho nic neznamenáme,
pokud se s ním nesblížíme, lépe ho
nepoznáme, pokud se do jeho ži−
vota nějak neotiskneme. Denně po−
tkáváme dokola stejné lidi, a přesto
pro ně nic neznamenáme. Jako by−
chom pro mnohé vůbec neexisto−
vali.

Další myšlenka, která mě oslovila
zní: „Baobaby je nutné vytrhávat,
dokud jsou malé. Jinak vše kolem
sebe zničí.“ Baobaby pro Malého
prince znamenaly zkázu. Nás tak
můžou zničit naše problémy, pokud
je nebudeme řešit hned.

Zkušenosti z mého krátkého ži−
vota mi připomněl rozhovor letce
s princem, kdy letec spravuje le−
tadlo a nedaří se mu to. Malý princ
s ním chce promluvit o něčem, co je
pro něj velmi důležité. A letec ho
odbývá, že jsou to hlouposti... Kaž−
dému se zdá ten jejich problém

důležitější. Tak tedy od této chvíle
se budu snažit dívat se na starosti
druhých i z jejich pohledu, budu tr−
pělivá a budu jim pozorněji naslou−
chat.

Moje problémy bývají buď velké
nebo malé. S některými si dokážu
poradit sama, k řešení jiných potře−
buji pomoc svých nejbližších.

V poslední době jsem hodně pře−
mýšlela o naší třídě. Problém byl sice
velký, ale řešitelný.

Když se problém začal řešit, měla
jsem z toho blbý pocit. Nevěřila
jsem tomu, že by se nám podařilo
vybudovat důvěrné a bezpečné pro−
středí. Ale potom se vše obrátilo
k lepšímu a je z nás sehraný kolek−
tiv.

Třeba i díky Malému princi... Pro−
blém naší třídy mi ukázal, že každý
problém je řešitelný. Nad celou kníž−
kou jsem se hodně zamyslela, pro−
tože mě donutila se dívat na hodně
věcí jinak.

Lenka Blatová, žákyně 8. A
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Základní škola T. G. Masaryka děkuje
všem, kteří přispěli při podzimním sběru starého papíru.

Celkem se vybralo 11 420 kg a utržilo 6 852,− Kč.
Peníze byly použity na Vánoční jarmark a částkou 1000 Kč podpoříme adopci holčičky z Afriky.

Mgr. Jitka Brhlová

Adama – holčička z Afriky

Máte dojem, že informací kolem
nás přibývá takovou měrou, že je ani
nestačíme vnímat? A že se dozví−
dáme stále více hlavně těch nega−
tivních informací a času na naše
radosti je méně a mé−
ně? Pokud zrovna teď,
v předvánoční dobu,
vám přijdou na mysl
takové myšlenky, je
třeba se rozhlédnout
a najít někde tu oče−
kávanou radost.

Takovou radostí pro
nás učitele, provozní
zaměstnance a žáky
naší školy se stala af−
rická holčička Adama
Cherif Fofana. Je to
děvčátko, které bydlí
ve vesnici Matam Lido
v Guinei a je jí 5 let.
Otec v tuto chvíli nemá
práci, Adama jí jed−
nou za den a je s pěti
lidmi v jednom pokoji.
Má dva bratry a dvě
sestry.

To jsou zatím všech−
ny informace, které
o Adamě máme. Z in−
ternetových stránek
(www.humanisti.cz), díky kterým
jsme se o projektu dozvěděli, vy−
plývá, že cílem projektu je pomoc
dětem, které se nacházejí v pod−
mínkách úplné chudoby. Jde přede−
vším o to, aby se těmto dětem zpro−
středkoval přístup ke vzdělání. Děti,
jejichž rodiče nebo opatrovníci si ne−
mohou dovolit hradit školné a vý−
daje spojené s výukou, nadále žijí se
svojí rodinou v Africe, ale „adoptivní
rodič“ z Evropy mu hradí školné. Pro
naši Adamu to znamená, že díky naší
finanční podpoře 5 520 Kč ročně jí
uhradíme všechny učební pomůcky,
povinnou školní uniformu a třeba

i jídlo, boty, batoh a vše potřebné pro
absolvování jednoho roku v tamější
škole. Zasíláním finanční částky
na tyto výdaje tak pomůžeme Ada−
mě dosáhnout alespoň minima ži−

votních podmínek, jaké
mají ostatní děti jinde
ve světě. Peníze jsme
neposlali rodině dí−
těte, ale přímo škole
a organizátorům v mís−
tě, ti pak naší holčičce
nakoupí vše potřebné,
zařídí zápis do nej−
vhodnější školy v oko−
lí, zaplatí za něj školné
a spolupracují s rodi−
nou.

Díky tomu, že naše
finanční pomoc dorazí
do Guinei ještě před
koncem roku, nastoupí
malá Adama v lednu
do školy. Jsme pře−
svědčeni, že po uply−
nutí jednoho roku shro−
máždíme tuto částku
znovu. Vždyť i nyní se
nám, za pomoci vás –
rodičů, žáků i nás
učitelů, podařilo tuto
částku vybrat a odeslat

ve velmi krátkém termínu. Přispěly
k tomu nejen drobné obnosy od dětí,
příspěvky učitelů, ale i dobrovolné
vstupné na mikulášském bále nebo
část financí získaných sběrem pa−
píru. Všichni, a zejména naši žáci,
si tak mohli uvědomit, že cesta
za vzděláním není pro druhé tako−
vou samozřejmostí a někdy i nut−
ným zlem, jak jim to mnohdy při−
padá.

Přejeme tedy naší africké hol−
čičce Adamě hodně úspěchů při stu−
diu i v životě a těšíme se na zprávy,
které se o ní v jarních měsících do−
zvíme.

Mgr. Jana Karlíková

Na naší škole funguje od roku
2005 školská rada. Má přede−
vším roli kontrolní a poradní, a její
funkce, práva a povinnosti se řídí
zákonem.

Školská rada má šest členů,
kteří jsou voleni na tři roky. Tře−
tinu členů jmenuje rada obce
Šardice, třetinu volí zákonní zá−
stupci žáků a třetinu volí peda−
gogičtí pracovníci školy.

Rada nyní funguje ve složení:
Bc. Miroslav Blata –

předseda,
Mgr. Gabriela Šťastná –

místopředsedkyně,
Mgr. Jitka Brhlová –

místopředsedkyně,
Mgr. Jana Karlíková,
Petr Blahůšek,
Miluše Zapletalová.

Scházíme se čtyřikrát ročně
a na svých zasedáních projed−
náváme mimo jiné školní doku−
menty a návrh rozpočtu školy.
Zajímají nás také podmínky pro
vzdělávání dětí, jejich bezpeč−
nost při pobytu ve škole a veš−
keré zázemí pro vzdělávání na−
šich dětí.

Vedení školy vychází našim
připomínkám a požadavkům
maximálně vstříc.

Rádi bychom více spolupraco−
vali s rodiči žáků naší školy.

Obraťte se na nás se svými
nápady a náměty prostřednic−
tvím webové adresy:
zstgm.skolskarada@seznam.cz.

Těšíme se na Vaše připo−
mínky. Můžete mít jistotu, že
budou projednány na našem
nejbližším zasedání.

Školská rada je tu pro vás –
rodiče a žáky i pro ostatní veřej−
nost.

Školská
rada
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Logopedická prevence v naší mateřské škole
Iva Lesovská, učitelka MŠ Šardice

Logopedie – je to nauka o řeči,
která se zabývá výchovou, vzdělá−
ním a kompletní péčí o postižené,
narušené kumunikační schopnosti.

Vývoj řeči se zakládá už v prena−
tálním období, kdy nenarozené dítě
vnímá zvuky. Novorozeně odlišuje
lidskou řeč od jiných zvuků. Proto se
už na malé miminko musí mluvit,
dítě díky tomu zjistí, že lidská řeč
nese nějaký obsah.

Dítě projde obdobím pudového
žvatlání, po půlroce života začne
napodobovat zvuky, které slyší.
Kolem jednoho roku se objeví první
slovo.

Další etapa vývoje nastává po prv−
ním roce, kdy by dítě mělo říci první
slovo a postupně začít opravdu mlu−
vit. Pokud mluví málo, je třeba už
kolem druhého roku života zjistit,
jestli se něco neděje – hledáme pro−
blém ve vývoji, případné výchovné
chyby atd.

Po třetím roce by už řeč měla být
rozvinutá. U takto malých dětí nás
ještě nezajímá výslovnost, na tu při−
jde řada po čtvrtém roce (i když ne
ve všech případech). V raném věku
je důležitá hlavně obsahová, soci−
ální složka řeči.

V současné době je situace v této
oblasti dost komplikovaná. Věk,
kdy děti usedají prvně k počítači, se
rychle snižuje a doba, kterou u něj
děti stráví, také není přiměřená.
Děti potřebují realitu, která posky−
tuje kvalitní smyslové vnímání – po−

třebují si věci osahat, ochutnat atd.
Pro malé dítě je poznávání hmatem
přirozené.

Bez smyslového poznávání svě−
ta je obsah řeči chudý, nepřesný, dítě
mluví v krátkých a holých větách.
Chybí opravdový kontakt dvou lidí,
kdy jeden se mračí, druhý se směje.
Chybí mu schopnost dialogu, komu−
nikace.

Proto má logopedie zásadní uplat−
nění v předškolním věku, kdy jsou
děti nejvíce tvárné. Je dokázáno, že
včasnou prevencí a odborným vede−
ním se můžeme vyvarovat různým
nedostatkům v komunikaci, které se
po jejich zanedbání jen těžko odstra−
ňují.

V naší mateřské škole se zabý−
váme logopedickou prevencí již ně−
kolik let. Jako učitelky máme zá−
sadní úkol – rozvíjení řeči. A protože
vad řečí u dětí stále více přibývá
a dětí se správnou výslovností je
stále méně, rozhodly jsme se absol−
vovat „Kurz logopedické prevence“,
abychom dětem v jejich nápravě po−
mohly.

Dvakrát ročně k nám do mateřské
školy přijíždí odborný logoped ze Spe−
ciálně pedagogického centra v Ho−
doníně.

Na začátku každého školního roku
provedeme depistáž = vyšetření řeči
dětí starších čtyř let (někdy i mlad−
ších z důvodu, kdy si dítě vadu řeči
špatným vyslovováním ještě více fi−
xuje).

Po dohodě s rodiči paní logopedka
dítě vyšetří a stanoví diagnózu.

Pokud je vada těžší, doporučí ná−
vštěvu odborného logopeda, pokud
je vada zvládnutelná v MŠ, pracu−
jeme s dítětem my. Je velmi důle−
žité, aby se do logopedické  péče
zapojili i rodiče. My jim přichystáme
podklady a vysvětlíme, jak mají
s dětmi doma cvičit. Velmi záleží
na nich, jak se k problému postaví,
protože jen usilovnou prací se do−
staví výsledky.

Druhá návštěva paní logopedky
probíhá většinou na jaře, kdy hod−
notíme výsledky dosažené práce
s dětmi.

Těžiště nápravy výslovnosti spo−
čívá v individuální práci s dítětem,
ale využíváme i skupinovou činnost,
při které se děti mnohem více uvolní
a přitom se i zabaví. Jsou to tzv. lo−
gochvilky, kdy s pomocí různých
pomůcek společně procvičujeme
gymnastiku mluvidel, artikulaci, de−
chová cvičení, sluchová cvičení, ryt−
mizaci slov, říkanek, rozvíjíme hru−
bou i jemnou motoriku, slovní zásobu
atd.

Cílem nás všech v mateřské
škole je vytvořit dětem podmínky
pro jejich správný a přirozený vývoj
řeči a dětem s vadami řeči co nej−
více pomoci je odstranit (ať už
osobně nebo doporučením logo−
peda), protože správný řečový
projev má velký vliv na jejich vstup
do základní školy.

Třída RybičekTřída Medvídků
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Zájmy

Amatérský malíř Ladislav Březina
I v tomto předvánočním čísle Zpra−

vodaje bych vás ráda seznámila
s dalším zajímavým občanem od nás
ze Šardic. Je to amatérský malíř
Ladislav Březina. Všichni jsme měli
možnost seznámit se s jeho díly
na výstavě na Rezidenci během le−
tošních hodů. Mě tehdy zaujaly jeho
krásné obrazy, přiznám se, že i jeho
jméno, i když to patří do jiného umě−
leckého oboru, a taky zjištění, že
tento amatérský malíř bydlí v naší
obci. Domluvili jsme si schůzku a zde
je pár zajímavých odpovědí na mé
všetečné otázky.

Kdy a proč jste se začal zají−
mat o výtvarné umění?

Zájem o výtvarné umění, obrazy
a vše, co s tím souvisí byl v naší ro−
dině odnepaměti. Malířství se vě−
noval můj dědeček, který studoval
u malíře Othmara Růžičky a ama−
térsky maloval i můj strýc. Já jsem
ve výtvarné výchově ve škole ve Zlí−
ně, kde jsem do 14 let vyrůstal, nijak
zvlášť nevynikal, přesto jsem však
po přestěhování do Šardic začal na−
vštěvovat LŠU v Kyjově. Zde jsem
u paní učitelky Dagmar Pucharové

jeden rok navštěvoval obor kresby
a grafiky. Profesně jsem však umění
studovat nešel a vyučil jsem se me−
chanikem opravářem.

Ale jak už to u kluků bývá, zájmy
se často mění a mě přitáhl i sport.
Dělal jsem závodně judo, které jsem
pak i docela úspěšně trénoval. Tři

mé svěřenkyně úspěšně
bojovaly i na mistrovství re−
publiky. (Dovolte mi po−
známku: Nestojí za zvá−
žení využít pro děti v naší
obci i tento talent?).

Přesto však láska k ob−
razům a malířství časem
převážila a já jsem se k ma−
lířskému stojanu zase vrá−
til.

Jaká výtvarná technika
vás nejvíce oslovuje, kdy,
kde a co malujete?

Přestože jsem zkusil
perokresbu, linoryt, por−
trétování, techniku suché
jehly, nejvíce se věnuji
olejomalbě. Zpočátku to
byly kopie našich kraji−
nářů, později jsem začal
využívat různých předloh
z knih, pohlednic a fotogra−
fií. Maluji olejovými barva−
mi na plátno nebo sololit
většinou doma. Využívám
chvil, kdy moje malá dcera

Baruška spí a při tvorbě obrazů jen
tak relaxuji. Jsou ale i dny, kdy jsem
schopen před plátnem stát i pět ho−
din a zapomenout na čas.

Nejraději maluji krajiny. Přesto
však od konkrétního námětu utí−
kám i k abstraktním obrázkům a v po−
slední době přemýšlím i nad portré−
továním mé dcery.

Máte nějaký „malířský sen“?
Mým velkým vzorem je náš kraji−

nář Julius Mařák. Kniha o tomto ma−
líři je na čestném místě v knihovně
vedle uzavřené edice asi 150 výtisků
časopisu Největší malíři. Stejně jako
někteří z našich krajinářů i já bych
se chtěl jednou podívat do Francie
do vesničky Barbizon u Fontaineb−
leau, která je kolébkou impresio−
nistů, a nasát do sebe zdejší atmo−
sféru.

Ze setkání s panem Ladislavem
Březinou, jeho ženou i milou, malou
dcerkou Baruškou jsem odcházela
obohacena nejen o mnohé teore−
tické znalosti o výtvarném umění,
ale i o pohledy na jeho zajímavé ob−
razy, které visí všude u nich doma.
Jsem přesvědčena, že se s jeho díly
znovu v brzké době setkáme na vý−
stavě, a i vy můžete shlédnout tyto
mnohdy temné, tajemné, ale krásné
krajinky, jejichž autorem je občan,
který žije v naší obci.

Malá pomocnice

Ladislav Březina a Mgr. Jitka Březinová
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Ludmila Zajícová

Členky Diaklubu podpořily
svou účastí světový pochod
proti diabetu organizovaný Dia−
betickou asociací České repub−
liky.

Tato akce chce ukázat, že
chůze, jako snadná forma po−
hybu, může výrazně přispět
ke snížení vzniku cukrovky.

Cukrovka je problém, který
se může týkat každého z nás.
Pokud se neléčí, může způso−
bit mnoho zdravotních potíží.
Jednou z nejlepších cest ke sní−
žení rizika je pravidelné cvičení,
k čemuž patří i chůze.

V Šardicích není mnoho míst,
kde by se dalo jít na procházku
a bylo vhodné i pro invalidní
občany. Vybraly jsme si směr
„starý hřbitov“.

Na zahájení nás bývalý sta−
rosta pan Miroslav Gregorovič
seznámil s jeho historií i s dal−
šími částmi obce. Při zastávce
na hřbitově jsme rozsvítily svíč−
ky, navštívily diabetičku paní
Bartoníkovou, která nám uká−
zala svého vodícího psa. Násle−
dovala prohlídka areálu pneu−
servisu a ukončení procházky
bylo „Pod humny“.

Účast nebyla velká. Přesto
počet 25 osob považujeme
za úspěch.

Šardice se řadí na Kyjovsku
mezi obce s největším počtem
diabetiků. V jihomoravském kra−
ji se akce konala jen na čtyřech
místech a účast v Brně byla asi
sto osob.

Výtěžek z projektu bude po−
užit pro nákup jehel pro několik
tisíc dětí, které si musí denně pí−
chat inzulín.

Pochod jsme takto podpořily
již třetím rokem. Doufáme, že
v r. 2008 nás půjde více.

Pochod
proti diabetu

14. listopadu 2007
Dr. Ing. Petr Marada

Myslivci prováděli

odchyt zajíců
Již tradičně na přelomu listopadu

a prosince provádí myslivci místní−
ho sdružení odchyt zajíců.

I letos tomu tak bylo; díky přízni−
vému počasí, příkladné pomoci
školní mládeže a dalších příznivců
našeho sdružení se 1. 12. 2007 po−
dařilo odchytnout do zaječích tenat
(speciální sítě) 32 kusů živých a ne−
zraněných zajíců.

Chytalo se v části revíru „Dlouhé
čtvrtě za sv. Trojicí“ směrem k býva−
lému Dolu Julius.

Poděkování patří všem zúčastně−
ným aktérům, šetrně zemědělsky
hospodařícím podnikatelům a těm
občanům, kteří jsou při svých akti−
vitách v přírodě ohleduplní k této
zajímavé a pro naše myslivecké hos−
podaření významné zvěři.

„Natlačit“ zajíce do sítí vyžaduje velmi dobrou spolupráci všech účastníků lovu

Pro ty „vyvolené“, kteří zalehnou a čekají na zajíce přímo u sítí bývá tato
myslivecká akce očekávanou, vyhledávanou a také nezapomenutelnou událostí
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Dětský koutek

Jak se řeknou Vánoce
ve světě:
Anglicky: Chrismas
Arabsky: id al−milad
Dánsky: jul
Esperanto: Kristnasko
Finsky: joulu
Francouzky: Noel
Hebrejsky: chagamolad hanotsri
Holandsky: Kerstmis
Chorvatsky: Bozic
Indonésky: Hari Natal
Italsky: Natale
Japonsky: kurisumasu
Maďarsky: karácsony
Německy: Weihnachten
Norsky: jul
Polsky: Boze Narodzenie
Portugalsky: natal
Rumunsky: Graciun
Rusky: raždestvó
Řecky: Christouyenna
Španělsky: Navidad
Švédsky: jul
Turecky: Noel

1.

2.

3.

4.

5.

6.

7.

8.

9.

10.

11.

12.

X

X

1. světadíl
2. evropský veletok
3. hlavní město středoevropského státu
4. středoamerický stát
5. nejvyšší evropské pohoří
6. největší řeka světa
7. největší ostrov světa
8. stát bohatý na ropu
9. náhorní plošina v Asii

10. velké město v Austrálii
11. stát v USA
12. hlavní město severoevropského státu

Autorka křížovky: Mgr. Marie Radová

Tajenka: Nová „žákyně“ šardické školy
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Pozvánka

Mladá muzika Šardice ve spolupráci
se zastupitelstvem Obce Šardice
a ředitelstvím ZUŠ Kyjov

Vás srdečně zvou na tradiční

Vánoční koncert
26. prosince 2007 ve 14.30 hodin
Obecní hala U Orla Šardice
V programu vystoupí:
žáci klarinetové třídy
vedoucí Ludmila Benešová

MLADÁ MUZIKA ŠARDICE
umělecký vedoucí a dirigent Roman Kohoutek

Uvádí Ilona Sadílková

Vstupné 50 Kč
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Dění v obci ve fotografii

Myslivci si při odchytu velmi váží pomoci školní
mládeže a především svých „starších“ příznivců

Setkání stárků

Mikulášský bál

Do Šardic dorazila zima

Obraz Ladislava Březiny − šardického občana

Mikuláš v mateřské škola − třída Veverek


